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ســپهرغرب، گروه خبر: در حالی که طرح 
ســاماندهی دست فروشان مطالبه جدی مردم 
است و بنای شهرداری اجرای این طرح از اول 
دی ماه خواهد بود، جمعی از دست فروشان روز 
گذشــته در اعتراض به این طرح جلوی درب 

شهرداری مرکزی تجمع کردند.
دست فروشــی از نمونه معضلاتی بوده که به ویژه 
طی ســال های اخیر به چالشــی جــدی در عرصه 
اقتصادی و اجتماعی کشور خصوصاً در کلان شهرها 

تبدیل شده است.
پدیده ای که با وجــود اعِمال برخی برخوردهای 
سلبی طی سال های گذشــته در سنندج، همچنان 
به عنوان یک نارســایی اقتصادی و اجتماعی در این 
شــهر وجود دارد و بســیاری از مردم و مغازه داران 
خواســتار ســاماندهی این وضعیت از شــهرداری 

به عنوان متولی حوزه امور شهری هستند.
واضح است که نگاه به این پدیده به مثابه دو روی 
یک ســکه است که برخی آن را مفید می انگارند و با 
نگرشــی عاطفی به دست فروشی نگاه می کنند و در 
روی دیگر سکه به عنوان یک معضل و نارسایی به آن 

پرداخته می شود.
برخی کارشناســان علوم اجتماعی بــر این باور 
هســتند که معضل دست فروشــی خود یک هنجار 
اســت، اما در کشــور ما به عنوان یــک ناهنجاری 

شناخته می شود.
معضلی که به واســطه نبود اشــتغال، نابسامانی 
اقتصــاد و مدیریت ضعیــف به وجود آمده اســت؛ 
بیکاری امروز به عنوان یکی از اساسی ترین مشکلات 
در کشــور به ویژه در استان کردستان به این موضوع 
بیش ازپیــش دامــن زده و بخش قابــل توجهی از 
پیاده روها که حق مسلم عابرین پیاده است، به محل 
کســب درآمد دست فروشانی تبدیل شده که به قول 
معروف از شــیر مرغ تا جــان آدمیزاد را می توان در 
بساطشان پیدا کرد. معضلی که قطعاً مهار و رفع آن 
نیاز به برنامه ریزی های اساسی و همکاری بخش های 

مختلف دارد.
مردم خواستار ساماندهی به وضع دست فروشان 
هســتند، از دیگر ســو دست فروشــان نیز به عنوان 
بخشــی از بدنه این جامعه نان می خواهند، نانی که 
از طریق دست فروشــی بر سر سفره خانواده هایشان 

می برند.
متولیان شــهرداری ســنندج با آگاهــی از تمام 
تنش هــا و چالش هایی کــه در بحث ســاماندهی 
دست فروشــان وجود دارد، این بار عزمشــان را برای 
رفع این مشــکل جزم کرده و طی روزهای اخیر بعد 
از اقدامات کارشناسی، برنامه ریزی برای اجرای طرح 
ســاماندهی دست فروشــان را در قالب چند فاز در 

دستور کار قرار داده اند.
طرحــی که فــاز نخســت آن قرار اســت طی 
روزهای اخیر به صورت پایلوت در خیابان فردوســی 
شهر ســنندج اجرا شــود؛ اما دست فروشان خیابان 
مذکــور برای جلوگیری از اجــرای آن با این توجیه 
که مکان های انتخاب شــده در راســتای اســتقرار 
دست فروشان مناسب نیست، امروز با حضور جلوی 
درب شــهرداری مرکزی ســنندج صدایشــان را به 

گوشش شهردار رساندند.
     طرح  ساماندهی دست فروشان

شــهردار ســنندج گفت: وجود دست فروشان در 
معابر هســته مرکزی یکی از مهم ترین مشــکلات 

سطح شهر سنندج است.
حشــمت اله صیــدی بــا بیــان اینکــه فعالیت 
دست فروشــان موجب ایجــاد ترافیک، آشــفتگی 
بصری و نارضایتی شــهروندان در این شــهر شــده 
است، گفت: اجرای طرح ســاماندهی دست فروشان 
یکی از برنامه های شهرداری و شورای اسلامی شهر 
سنندج است که فاز نخست آن بعد از کار کارشناسی 
یک ســاله، قرار اســت به صورت پایلوت در خیابان 

فردوسی شهر سنندج اجرا شود.
وی خاطرنشــان کرد: مطالعات کارشناســی این 
طرح در قالب جلســات مســتمر توســط معاونت 

خدمات شهری و سازمان ساماندهی مشاغل شهری 
شــهرداری ســنندج انجام گرفــت و کلیات طرح 
ساماندهی دست فروشان تدوین شد و مورد تصویب 

شورای شهر قرار گرفت.
به گفته این مقام مسئول در راستای اجرای این 
طرح، دست فروشــان در قالب روزبازار و شــب بازار 
ســاماندهی می شــوند که برای برپایــی این بازارها 
مجوزات لازم از دســتگاه های مرتبط و ذی ربط هم 

اخذ شده است.
وی درخصوص تجمع دست فروشان جلوی درب 
شــهرداری هم گفت: افرادی که امروز جلوی درب 
شــهرداری تجمع کرده بودند، دست فروشان خیابان 
فردوسی ســنندج هستند که خواهان برخی تجدید 
نظرها در مورد اجرای این طرح بودند که نشستی با 

نمایندگان آن ها برگزار کردیم.
     شهرداری دنبال حذف دست فروشان 

نیست
شــهردار ســنندج اضافه کرد: معتقدیم برخورد 
قهری با دست فروشان تنها پاک کردن صورت مسئله 
است و شهرداری سعی دارد طی هماهنگی و تعامل 
با دست فروشان زمینه ساماندهی این حوزه را فراهم 

کند و به دنبال حذف دست فروشان نیست.
صیدی اضافه کرد: البته قبل از تدوین طرح و هر 
نوع برنامه ریزی در مورد ســاماندهی دست فروشان، 
جلســات متعددی با خود آن ها برگزار شــد، اما به 

دلیل اختلافی که بین دست فروشــان وجود داشت، 
امکان ادامه این جلســات با حضور خود آن ها میسر 

نشد.
وی اضافه کرد: تمام ســعی مجموعه شهرداری 
اجرای طرح ساماندهی دست فروشان با حفظ شأن و 
کرامت آن ها اســت تا جایی که از تجمع امروز آن ها 
هم اســتقبال و جلسه ای با نمایندگانی از خود آن ها 

برگزار شد.
این مقام مســئول افــزود: بنا داریــم طرح را با 
مشارکت دست فروشــان انجام دهیم و حذف آن ها 

در روند اجرای طرح را نداریم.
     ساماندهی دست فروشان مطالبه جدی 

مردم سنندج از شهرداری است
شــهردار ســنندج با بیــان اینکه ســاماندهی 
دست فروشــان مطالبــه جــدی مردم ســنندج از 
شهرداری اســت، گفت: متأســفانه عدم ساماندهی 
و مدیریت دست فروشــان موجب شــده بخش قابل 
توجهی از پیاده روها توســط آن ها گرفته شود و این 

مسئله برای مردم ایجاد مزاحمت کرده است.
صیدی خاطرنشان کرد: در نشست روز گذشته با 
نمایندگان دست فروشان قرار بر این شد که مدیریت 
فضا فعلًا توســط خود آن ها )تا زمان اجرای طرح در 

سطح خیابان فردوسی( انجام شود.
وی مطالبــه اصلی دست فروشــان را باقی ماندن 
در نقطه کنونی آن ها عنوان کرد و افزود: بر اســاس 

مجوزهای صادرشده پارک دیدگاه به عنوان نخستین 
روزبازار برای آن ها تعیین شــده که هرروز از ساعت 
9 صبح الی 17 عصر دست فروشان می توانند در این 

مکان اقدام به فروش اقلام خود کنند.
به گفتــه این مقام مســئول، میــدان آزادی تا 
ســه راهی بلوار برادران شهید نمکی هم برای برپایی 
شــب بازار تعیین شد و با مســدود شدن این مسیر 
هرروز از ســاعت 17 الی 24 شــب، دست فروشان 
می توانند در معبر ســواره رو اقدام به دست فروشــی 

کنند.
     دست فروشــان موافــق مکان های 

تعیین شده نیستند
شهردار سنندج اضافه کرد: دست فروشان موافق 
این مکان ها نیستند، این اتفاقات را پیش بینی کرده 
بودیم؛ ولی خوشــبختانه جمع قابل توجهی از این 
افراد انسان های روشــن فکری هستند که به راحتی 
می توانیم با نشســت هایی با آن ها به نتایج مثبت در 

راستای اجرای این طرح برسیم.
صیدی در پایان با تأکید بر اینکه این گونه تجمع ها 
مانع از اجرای طرح ساماندهی دست فروشان از سوی 
شهرداری نخواهد شد، گفت: شهرداری در هر شرایط 
این طرح را اجرا می کند و به هیچ وجه امکان حذف 
آن وجود ندارد و علی رغم انجام کارهای کارشناسی 
گسترده قبل از اجرا برای تکمیل این طرح، آمادگی 

شنیدن ایده و نظرات مردم را هم داریم.
کاسعید 56 ســاله یکی از دست فروشان خیابان 
فردوسی شهر سنندج است که می گوید: خانم شغل 

نیست، از کجا باید امرارمعاش کنیم.
وی خاطرنشان می کند: قبلًا می گفتیم کارگری، 
الآن کارگری هم پیدا نمی شــود؛ ســاخت و سازی 
نیست تا کارگر دســتش بند شود، این است که که 

باید دست فروشی کنیم.
از اینکه مجبور است به خاطر بردن نان سر سفره 
خانواده اش مســیر عبور عابرین را تنگ کند، راضی 
نیســت اما می گوید در این بازار بــی کاری و گرانی 

چاره ای جزء این ندارد.
     موافق سد معبر نیستم

کامحمد دیگر دســت فروش حاضر در این تجمع 
اســت که می گوید: اگر در اســتان مــا کارخانه و 
واحدهای بزرگی بود، حداقل دست این جوان ها بند 

می شد و دیگر نیازی به دست فروشی نداشتیم.
وی با بیان اینکه اصلًا موافق ســد معبر نیستم، 
گفــت: همان طور که فلان مســئول و فلان کارمند 
روزی می خواهند، من جوان تحصیل کرده بیکار هم 

باید مخارج زندگی ام را تأمین کنم.
این دســت فروش ســنندجی اضافه کــرد: قطعاً 
اجرای طرح ساماندهی دست فروشان البته درصورت 
دیدن تمام زوایا برای خود ما هم به صرفه اســت، اما 

قبل از اجرا انتظار داریم حرف های ما را بشنوند.
وی بــا بیان اینکه جمع حاضــر تنها دغدغه نان 
دارند و بــس، گفت:  دســتگاه های متولــی باید با 
دســت وپا کردن مکان مناســب ضمن ســاماندهی 
محیط شهری، زمینه حمایت از دست فروشان را هم 
فراهم کنند و قطعاً چنین سازوکاری جواب می دهد.
کا محمد اضافه کرد: دست فروشان از برنامه ریزی 
مناســب و ایجاد شب  بازارها البته در ساعات مناسب 
که برای دست فروشان هم صرف کند و مردم در آن 

ساعات به بازارها بیایند، استقبال خواهند کرد.
     و اما...

حال که شهرداری سنندج عزمش را برای تحقق 
و عملیاتی کردن مطالبه به حق مردم که ساماندهی 
وضعیت دست فروشان است، جزم کرده، باید با یک 
برنامه ریزی اصولی و فرهنگ سازی مناسب به دور از 
ایجاد هر نوع تنش، زمینه عملیاتی شــدن این مهم 

فراهم شود.
البتــه نقش مــردم در اجرای این برنامه بســیار 
تعیین کننده بوده و باید شــهرداری قبل از ورود به 
فاز اجرای طرح ساماندهی دست فروشان، در زمینه 
فرهنگ سازی های لازم و آماده سازی افکار عمومی به 

بهترین نحو ممکن گام بردارد.

ســپهرغرب، گــروه خبر: گــذر رودخانه 
از  یکی  به عنوان  دره شهر  از شهرستان  سیمره 
قطب های اصلی کشاورزی استان ایلام، فرصتی 
مناسب برای استفاده از آب این رودخانه جهت 

توسعه اراضی آبی شهرستان است.
شهرســتان دره شــهر در جنوب اســتان ایلام از 
قطب های اصلی کشاورزی این استان به شمار می رود 
که از گذشــته تاکنون به دلیل قــرار گرفتن در کنار 
رودخانه ســیمره، از ظرفیت بالایی برای کشت انواع 

محصولات کشاورزی برخوردار بوده است.
متأسفانه طی سال های گذشته به خوبی از ظرفیت  
رودخانه سیمره برای توســعه اراضی آبی شهرستان 
استفاده نشده، این در حالی است که شغل اکثر مردم 

منطقه کشاورزی است.
البته در کنار این مســئله، طرح هایــی نیز برای 
توســعه اراضــی آبی شهرســتان با اســتفاده از آب 

رودخانه ســیمره ایجاد شــده و در حال اجراســت؛ 
طرح ایســتگاه پمپاژ »چم ژاب-ارمو« دره شــهر که 
آب رودخانه سیمره را به زمین های کشاورزی بخش 
ارمو واقع در این شهرســتان انتقال می دهد، یکی از 
طرح هایی است که سال گذشته اجرا شده و بخشی از 

آن هنوز به بهره برداری نرسیده است.
     کشاورزان در انتظار آب

یکی از کشــاورزان شهرستان دره شهر اظهار کرد: 
شهرستان دره شهر با داشتن خاک حاصلخیز یکی از 

مناطق مستعد استان برای کشاورزی است.
علی مرادی افــزود: سال هاســت در منطقه ارمو 
مشــغول به کار هســتم، ولی به دلیــل دیمی بودن 
اراضی بیشــتر ســال ها در پی خشک سالی و کمبود 

بارش ها با خسارت های زیادی مواجه می شویم.
وی عنوان کرد: عبور رودخانه سیمره از این منطقه 
هم باعث رونق کشاورزی و تبدیل اراضی دیم به آبی 

نشده و سال هاست مسئولان وعده راه اندازی ایستگاه 
پمپاژ چم ژاب-ارمو را می دهند که هنوز قســمتی از 

آن به بهره برداری رسیده است.
وی با اشاره به اینکه بســیاری از مردم منطقه به 
دلیل نبود شــغل مهاجرت کرده اند، تصریح کرد: اگر 
آب رودخانه ســیمره باعث رونق اراضی کشــاورزی 
منطقه شود، قطعاً این مســئله باعث بازگشت مردم 

به دیار خود می شود.
مرادی بیان کرد: کشاورزی شغل اکثر مردم اینجا 
بوده و امرارمعاش زندگی از طریق همین راه اســت، 

از مسئولان تقاضا داریم این ایستگاه را کامل کنند تا 
رونق، اشتغال و امید به این منطقه بازگردد.

     اشــتغال زایی 1500 نفر با بهره برداری 
کامل از ایستگاه پمپاژ چم ژاب-ارمو

رئیس سازمان جهاد کشــاورزی استان ایلام اظهار 
کرد: با اجرای این طرح علاوه بر تبدیل یک هزار و 800 
هکتار زمین دیم به آبی، تولید محصولات کشاورزی نیز 

افزایش یافته و صنایع جانبی توسعه می یابد.
سیدمحمدتراب میری عنوان کرد: رودخانه سیمره 
از ظرفیت های مهم آبی شهرســتان دره شهر است که 
در ســال های اخیر کام تشــنه اراضی دیم را سیراب 
کرده و عملیات آب رســانی به اراضــی دیم از طریق 

پمپاژ چم ژاب-ارمو از سال پیش آغاز شده است.
وی تصریح کرد: با توســعه اراضی آبی کشاورزی، 
رونق کشت محصولات و البته ایجاد صنایع فرآوری، 
می توان شــاهد افزایش تولید محصولات کشاورزی و 

اشتغال زایی بسیار زیاد در شهرستان دره شهر بود.
میری بیــان کرد: طرح پمپاژ چم ژاب-ارمو دارای 
24 کیلومتر خط انتقال اصلی و 170 کیلومتر شبکه 
داخل مزارع اســت که در هــر ثانیه 900 لیتر آب به 

اراضی تحت پوشش منتقل می کند.
وی افزود: این طرح ازجمله طرح هایی اســت که 
عــلاوه بر افزایش 85 درصــدی راندمان آب، موجب 
افزایش 40 درصــدی تولیدات و محصولات زراعی و 

باغی شهرستان نیز می شود.
این مقام مســئول گفت: با بهره بــرداری کامل از 
این طرح بیش از 700 خانوار کشــاورز از مزایای آن 

بهره مند می شوند.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان ایلام یادآور 
شد: این طرح یکی از بزرگ ترین طرح های آب رسانی 
بخش کشــاورزی استان است و علاوه بر اینکه اراضی 
دیم منطقه را تحت پوشــش شــبکه آبیــاری قرار 
می دهد، زمینه اشــتغال یک هــزار و 500 نفر را هم 

به صورت مستقیم فراهم می کند.
     ایستگاه چم ژاب -ارمو بیشترین سهم 

اعتبارات ملی آبیاری و زهکشی کشور
مدیر جهاد کشاورزی دره شهر اظهار کرد: فاز نخست 
این طرح در سطح 900 هکتار از اراضی دیم که مستعد 

آبیاری بودند، در سال گذشته افتتاح شده است.
طیار فیلی افزود: فاز دوم نیز ابتدای ســال جاری 
در ســطح 900 هکتار از اراضی آغاز شده و در آینده 

نزدیک به بهره برداری خواهد رسید.
وی عنوان کرد: امسال نیز بیشترین سهم اعتبارات 
ملی آبیاری و زهکشی کشور به ایستگاه چم ژاب ارمو 

اختصاص یافته است.

مدیر جهاد کشاورزی دره شــهر اظهار کرد: امیدوار 
هستیم که همکاران در سازمان جهاد کشاورزی بتوانند 
نهایت استفاده را از این اعتبارات تخصیصی که نقدینگی 

آن هم به استان ابلاغ شده، داشته باشند.
رونق تولید و اشــتغال از پیامدهای این طرح مهم 
و آب رســانی است؛ با توجه به اینکه هم اکنون سالانه 
190 هزار تن محصولات کشــاورزی در شهرســتان 
دره شهر تولید می شــود، می توان با اجرای این طرح 

شاهد افزایش چندبرابری محصولات شهرستان بود.
از مهم ترین مســائل کشاورزی استان نبود آب در 
ســال های گذشــته بوده و با اجرای این طرح که از 
ســامانه های نوین آبیاری اســتفاده می کند، می توان 

شاهد صرفه جویی در مصارف کشاورزی استان بود.
خیــار، طالبی، گندم، لیمو، برنــج و...از مهم ترین 
محصولات کشــاورزی در ســطح شهرستان دره شهر 
به شمار می روند؛ بعضی از محصولات شهرستان مثل 

خیار در کشور بسیار با کیفیت هستند

زمین های تشنه دره شهر در انتظار آب

مسئولانوعدهمیدهند

تجمع دست فروشان 
در مقابل شهردای سنندج

شهردار: طرح ساماندهی دست فروشان اجرا می شود

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای ایلام خبر داد:

جابه جایی 4.5 میلیون مسافر در استان ایلام
ســپهرغرب، گروه خبر: مدیرکل راهداری و 
حمل ونقل جاده ای ایلام گفت: طی یک ســال 
اخیر چهار میلیون و 500 هزار مسافر از طریق 
نــاوگان  حمل ونقل عمومی در ایــلام جابه جا 

شده اند.
نورالله دلخواه روز گذشته در نشست با رسانه های 
گروهی استان به مناسبت هفته حمل ونقل، رانندگان 
و راهداری اظهار کرد: خوشــبختانه در سایه عنایت 
اباعبدالله الحســین )ع( و برپایــی راهپیمایی اربعین 
جاده های ارتباطی اســتان در سال های اخیر به شکل 
قابــل توجهی اصلاح شــده و امیدواریم این وضعیت 
تا چهاربانده کردن بخش اعظم مســیرها ادامه داشته 

باشد.
وی ادامــه داد: یکی از مشــکلات موجود در این 
زمینه تعدد نقــاط حادثه خیر و کور در مســیرهای 
مواصلاتی اســتان بود که در همین راستا تاکنون 98 
نقطه حادثه خیز استان اصلاح و 62 نقطه کور نیز در 

جاده های ایلام حذف شده است.
مدیــرکل راهداری و حمل ونقل جــاده ای ایلام با 
اشــاره به فعالیت 74 شرکت مســافربری در استان، 
تأکید کرد: طی یک ســال اخیر چهار میلیون و 500 
هزار مسافر از مبدأ ایلام به سایر نقاط کشور عزیمت 
کرده اند، ضمن اینکه طی مدت یادشده چهار میلیون 
و 300 هزار تن کالا نیز از مبدأ ایلام به نقاط مختلف 

کشور حمل شده است.
وی ابــراز کرد: یکی از اصلی تریــن وظایف این 
اداره کل نگهــداری راه های ارتباطی بوده و در یک 
ســال گذشــته دو هزار و 200 کیلومتر خط کشی 
جــاده، 85 کیلومتر روکش آســفالت، 25 کیلومتر 
نگهــداری راه، یک هزار و 700 مــورد نصب تابلو و 
اجــرای 25 کیلومتر گاردریل و نیوجرســی صورت 

است. گرفته 
وی با اشــاره به برنامه ریزی صورت گرفته در ایام 
اربعین 97، گفت: ســه هزار و 100 اتوبوس طی این 
ایام در مهران حضور یافته و نســبت به انتقال زائران 

اقدام کرده اند.

اهدای 10 میلیارد و 500 میلیون ریال جهیزیه از سوی سپاه به زوج های 
نیازمند کردستانی

ســپهرغرب، گــروه خبر: فرمانده ســپاه 
به  جهیزیه   140 گفت:  ســنندج  شهرســتان 
نوعروسان کردستانی اهدا می شود که ارزش کل 
آن  ها یک میلیارد و 50 میلیون تومان بوده است.
ســرهنگ حسن عســگری روز گذشته در مراسم 
اهدای جهیزیه به 140 نوعروس کردستانی که در این 
شــهر برگزار شد، با گرامیداشت یاد و خاطره شهدای 
انقلاب اسلامی و پنج هزار و 400 شهید مظلوم خطه 
کردستان، اظهار کرد: از همه عزیزانی که امروز در این 
محفل کوچک اما نورانی شــرکت کرده اند، قدردانی 

می کنم.
وی با بیان اینکه ازدواج مورد تأکید دین اســلام 
و پیامبر گرامی اســلام )ص( اســت، گفت: امروز 12 
فقره جهیزیه به نوعروسان شهرستان سنندج با ارزش 
ریالی هر جهیزیه هفت میلیــون و 500 هزار تومان 

اهدا می شود.
فرمانده ســپاه شهرستان ســنندج با بیان اینکه 
جهیزیه هایی که به نوعروســان اهدا می شــود شامل 
»یخچال، تلویزیون، ماشــین لباسشــویی و دو تخته 
فرش« است، تصریح کرد: درمجموع 140 جهیزیه به 

نوعروسان کردستانی اهدا می شود که ارزش کل این 
جهیزیه ها یک میلیارد و 50 میلیون تومان بوده است.
وی خاطرنشان کرد: سپاه علاوه بر اهدای جهیزیه 
به نوعروسان، امســال یک هزار بسته لوازم التحریر به 
ارزش 50 میلیــون تومان بیــن دانش آموزان مناطق 
روســتاهای محروم و حاشیه نشــین این شهرستان 

توزیع کرده است.
ســرهنگ عســگری افــزود: از همــه خیرین و 
معتمدین کردستانی انتظار داریم که در جمع آوری و 
تهیه جهیزیه برای ترویج ازدواج آسان و سبک زندگی 
اسلامی که مورد تأیید و تأکید مقام معظم رهبری نیز 

هست، کمک کنند.


